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Ob Novem letu
Leto 1975 je za nami. Kaj lahko rečemo o tem letu? 

Predvsem to, da je  izzvenelo v stabilizacijskih naporih.
V začetku leta so bile tržne razmere take, da so na

stopile težave tudi pri prodaji ribjih izdelkov. Angažira
nje celotnega prodajnega sektorja nam je pomagalo, 
da smo prem ostili tudi te težave ter da danes lahko 
rečemo, da so se zaloge zmanjšale na nivo konec leta 
1974.

TOZD so planirano proizvodnjo dosegli, razen TOZD 
Iris, kjer še vedno nastajajo razne težave in nam pre
prečujejo dosego zastavljenih ciljev.

Nasprotno pa je TOZD Argo, kjer so včasih nasto
pale težave, danes v boljšem položaju. Plan za letošnje  
leto so dosegli in predvidevajo povečanje od 3937 ton 
na 4023 ton proizvodnje v letu 1976. Planirajo nove 
izdelke, med njimi nove napitke in novo mešanico za 
belo kavo, govorimo pa tudi že o uvedbi mokre juhe. 
Vsekakor lep napredek za to TOZD, ki je dokazal lepo 
mero sposobnosti pri proizvodnji.

V TOZD Riba se pripravljajo na nov način ribolova, 
ki bo omogočal prodajo kvalitetnejše ribe, naši prede
lovalni industriji pa boljšo surovino.

V začetku leta sem dejal, da le povezovanje med 
posameznimi vodilnimi in med družbenopolitičnimi 
organizacijami prinaša boljše rezultate. Tako je tudi 
bilo. Čeprav so bile včasih težave takšne, da so se 
nam zdele nepremagljive, so postale s pomočjo in 
delom vseh dejavnikov manjše in rešljive.

Tako mora biti tudi v naslednjem letu, kjer nas bodo 
ravno tako čakale težave, saj moramo vedeti, da smo 
člani 1300-članskega kolektiva z različnimi težnjami in 
potrebami. Vse to moramo med seboj uskladiti in na
stopati enotno, ker le v enotnosti bodo uspehi.

Ko smo sprejemali novo ustavo smo postavili tem elj 
tudi delegatskemu sistemu:

»Delavec naj bo seznanjen z vsem, zakaj dobro in
formiran delavec bo lahko tudi enakopravno odločal.«

Za take odnose, tem elječe na informiranih delavcih, 
na razvijanju delegatskega sistem a in usposabljanju 
delavcev, se moramo vsi zavzemati.

Že pred dvemi leti smo se združili v združeno pod
je tje  HP, sedaj pa smo spoznali, da morajo biti naša 
prizadevanja tudi v povezovanju s surovinsko bazo. 
Surovine danes postajajo problem, ki- ga moramo re
šiti v doglednem času v povezovanju s km etijskim i 
pridelovalci.

V tem  mesecu smo volili nove samoupravne organe 
in organe delavske kontrole v TOZD in za celotno  
OZD. Volili smo tudi nove organe za HP —  združeno 
podjetje.

Želim , da bi novi organi dosledno opravljali zauoano 
jim nalogo samoupravljanja, da bi se zavedali, da bodo 
vsi delavci gledali v njih ljudi, ki so jim  zaupali to po
membno vlogo.

So področja, na katerih bomo morali še veliko stori
ti, na prim er investicije, stanovanjska politika . . . ,  ven
dar želim  še enkrat poudariti, da brez dobrega sode
lovanja med vsemi delavci, med vodilnimi in družbeno
političnim i delavci, tega ne bomo dosegli.

Zatorej je moja želja za dobre poslovne uspehe, za 
še boljše samoupravne odnose in uspehe pri delu, 
namenjena vsem delavcem —  samoupravljalcem.

GLAVNI DIREKTOR

Srečo in uspehov 
delovnemu 
kolektivu 
v letu 1976

GLAVNI DIREKTOR 

IN DRUŽBENOPOLITIČNE 

ORGANIZACIJE
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Novi izdelki-DELMAR
Na raznih sestankih, ko smo 

sprejem ali program e za stabili
zacijo, ob velikih zalogah te r pro
blemih, ki so zaradi tega nasta
jali, smo vedno upali na nove iz
delke. Eden takih  izdelkov je  tu 
di proizvod, skuša v dresing om a
ki, poimenovana »Delmar«. Ime 
našega Delmar j a se pojavlja v 
reklam nih oddajah, na televiziji 
in v časopisih.

Kako je v resnici?
N ajprej sem povprašala našo 

propagando, čeprav sem morda 
začela na koncu.

V Razvoju

Kako ste se pripravili za pro
pagandno akcijo »Delmar«?

Sredstva za propagando so bila 
v letošnjem  letu omejena, zato 
smo za akcijo Delmar zaprosili 
za dodatna sredstva, 850 tisoč 
dobili smo le 700 tisoč din. S te
mi sredstvi smo pripravili pro
pagandno akcijo za ta  proizvod, 
je povedal Ivan Konstantinovič.

V razvoju so ta  izdelek pri
pravljali. O njihovem delu sem 
govorila s Silvom Šikom, vodjo 
razvoja.

SILVO ŠIK — RAZVOJ
Kako nastanejo novi izdelki?
Ena izmed stalnih in obveznih 

nalog delavcev, ki delajo v raz
voju, je  zasledovanje novosti na 
področju tehnologije in same pro’ 
izvodnje novih izdelkov v živil
ski industriji. Delavec, ki dela 
na razvoju m ora vsak dan zasle
dovati domačo in tu jo  literaturo, 
strokovne knjige, časopise, revi
je, m ora se strokovno in prak
tično usposabljati, da lahko kre
ativno deluje na svojem področ
ju. Ker so področja tudi v naši 
industriji zelo široka je  potreb
no, da so . posamezniki v razvoju 
ozko specializirani za posamezno 
področje. Tako im am o na eni 
stran i delitev dela, na drugi s tra 
ni pa možnost in boljši izkori
stek posameznih strokovnjakov, 
ki tako več doprinesejo pri raz
vojnih nalogah našega podjetja.

Ob zasledovanju sejmov v Ju 
goslaviji in Evropi in ob stalnem 
kontaktu  s proizvodi, ki so na 
tržišču lahko delavec, ki dela na 
razvojnem  področju dobi idejo 
za novi proizvod.

Ideja, ki se delavcu porodi je 
lahko v sam em  začetku neizobli
kovana in tudi na prvi videz ne
pom em bna z ozirom na obseg

oziroma končne cilje. Vendar je 
treba tako idejo, čeprav je  na vi
dez zelo skrom na oblikovati, ji 
dati vsebino, pravi naslov in to 
kličemo pri nas »novi proizvod«.

Zakaj pri nas plasiramo tako 
malo novih izdelkov, vsaj po 
mnenju nekaterih?

Če bi analizirali letni program  
razvojnih nalog in izdelavo novih 
izdelkov, v našem  razvoju bi za
gotovo ugotovili, da je  bilo ve
liko idej proizvodov, ki pa žal 
niso zagledali potrošnika.

Zakaj?
Vzrokov za to je  več. Vendar 

sem m nenja, da je  glavni vzrok 
v tem, da pri oblikovanju novih 
proizvodov in politiki, do novega 
proizvoda za domači in tu ji trg  
nismo enotni.

Kaj vse morate predvideti pri 
izdelavi novega proizvoda (stro
ške, možnost prodaje, možnost 
povečanja cene surovinam)?

Ko se porodi ideja pristopim o 
k njeni realizaciji. N ajprej čisto 
preprosto poskušam o dati nove
m u proizvodu osnovno obliko, 
okus, izgled in neto težo. Nato 
ga dokončno oblikujem o ob vsa
kodnevnem zasledovanju in pre
izkušanju, da lahko določimo os
novne param etre, ki veljajo za 
živilsko industrijo.

Ko je proizvod v razvoju tako 
obdelan je  potrebno istočasno 
pregledati možnosti v sami proiz
vodnji in ob tem  narediti tehno
loški postopek, ki se kasneje 
uporablja v sami proizvodnji.

Naloga razvoja je  v proizvod
nji opraviti poskusno serijo no
vega proizvoda.

Tu imamo še možnost, da ko
rigiram o eventuelne napake ozi
rom a pom anjkljivosti pri pro
izvodnji in tehnološkem postop
ku. Ko je ta faza končana je 
praktično delo razvoja zaklju
čeno, kajti istočasno so v raz
voju param etri določeni, saj smo 
pred tem  v sodelovanju z d ru
gimi službami: nabavo, kontrolo, 
tehnologijo v proizvodnji in pro
daji pregledali vse param etre, 
tako da lahko izdamo končen 
dokum ent tehnološkega postopka 
in kalkulacije d irektnih stro
škov.

Se zgodi, da morate proizvod, 
ki pride že do take faze vrniti 
nazaj?

Dogaja se tudi p ri nas, da se 
nekateri proizvodi, ki so obde
lani v razvoju ne proizvajajo. 
Potrebni bi bili večji napori tudi 
vodilnih delavcev v posameznih 
TOZD, tehnologov v proizvodnji, 
na koncu pa tudi napore naše 
propagande in prodaje, ki prav 
tako nosi veliko odgovornosti 
pri k reiran ju  politike novih pro
izvodov, ravno tako pa tudi pri 
izpolnjevanju oziroma uveljav
ljan ju  novih proizvodov na trgu. 
Samo približno, koliko proizvo
dov je bilo planiranih in koliko 
jih je bilo plasiranih na trgu.

V plan za leto 1975, ki je  bil ■ 
izdelan že v letu 1974, v sodelo
vanju z vodstvi posameznih 
TOZD lahko rečem, da je 
100 odstotno realiziran. Za po
samezne grupe proizvodov ugo
tavljam o, da nim am o določenih 
nosilcev, ki bi kreirali politiko 
do grupe proizvodov, kar sm a
tram , za potrebno, če hočemo 
naše grupe proizvodov, kot so 
instanti ali grupe ketchup v bo
doče z uspehom  plasirati na trgu. 
Ugotavljam, da nam  na ta  način 
grupe proizvodov usihajo in z 
njim i dosežemo to, da naše ideje 
in naše kreacije uporabljajo  kon
kurence, kot orožje, da nas lah
ko v pravem  trenutku  presene
tijo  in z boljšo organizacijo in 
pravim  pristopom  izrinejo iz trži
šča.

Kako je konkretno prišlo, do 
razvoja Delmarja. Ste lahko 
predvidevali, da se bodo cene 
surovinam tako močno dvignile?

Ideja je  prišla  iz prodajnega 
sektorja. Po vzorcih, ki smo jih 
dobili in nabavili na  sejm ih in 
razstavah smo skupaj s prodajo 
izoblikovali proizvod, ki nosi ka
rakteristike skuše v dresing om a
ki.

Naloga ni bila lahka, ker im a
mo opravka z delikatnim i suro
vinami, kot so sveža čebula, sve
ži grah, dve vrste omake, vendar 
s potrpljenjem , dobro voljo in 
upanjem  v uspeh smo nalogo p ra
vočasno in uspešno dokončali.

Mislim, da bi m orali tudi pri 
drugih proizvodih im eti toliko 
energije, volje, znanja, da bi lah
ko h itre je  realizirali nove proiz
vode in dopolnjevali' tiste, ki so 
že na trgu, da lahko na ta  način 
dosegamo večje ekonomske ozi
rom a finančne uspehe.

Cena surovin za dressing h itro  
narašča. Izredna težava je  prav

Pri delu v »Razvoju«

gotovo nihanje cen nabavljenih 
surovin, k a jti nism o vedno v 
stan ju  tako h itro  poceniti same 
proizvodnje kot naraščajo  cene 
surovin. Kot prim er bi navedli 
v proizvodu Delmar čebulo. Pri 
izdelavi konkretnih stroškov v 
razvoju je  bila cena čebule 4 
k ra t m anjša kot je  sedaj, kar 
nam  prav gotovo povzroča iz
redne težave. Mislim, da bi se 
morali v bodoče za nove proiz
vode, še posebno pa za grupe 
proizvodov oskrbeti z osnovno 
surovino v sodelovanju z proiz
vajalci teh surovin, to so km etij
ske zadruge in kom binati. Kajti 
na ta  način se bomo izognili 
težavam pri dotoku surovin v 
proizvodnjo, na drugi stran i bi 
lažje kreirali in oblikovali tako 
pomem bno nabavno ceno suro
vin. Čebula je  le en skrom en pri
mer, našteli pa bi lahko še in še 
enakih prim erov, ki so dejansko 
težka ovira, kajti pokrivanje ta 
kih stroškov je težko, še posebno 
zato, ker nam  Zvezni tržni in
špektorat ne odobri istočasno tu
di povišanja cen naših proizvo
dov na trgu.

BORIS GREBENC — direktor 
prodaje

Sprašujem po izdelkih Delmar. 
Govorimo, da izdelek ne prenese 
cene surovin, kot primer dajem 
čebulo, ki je v tem izdelku važna 
surovina?

O tem, da izdelek ne prenese 
cene čebule, danes prvič slišim.

Kako je s prodajo tega izdelka?
Pred dvemi leti sem dal čla

nom kolegija predlog za uvedbo 
novega izdelka, ki bazira na ribi 
(skuši ali tuni) konzervirani na 
basi odlične dressing omake. Ta
k ra t je  bilo povpraševanje po 
takem  izdelku veliko, naša kon
kurenca pa z n jim  na trgu še 
ni nastopila.

Po preteku dveh let smo ta 
izdelek dobili, pričakovali smo 
ga na Zagrebškem jesenskem  ve
lesejmu, k je r naj bi bil predstav
ljen kupcem. O izdelku smo ob
vestili naše potnike in kupce, ven
dar smo tudi tok ra t bili razoča
rani. Izdelek še ni bil pripravljen. 
Sedaj je  konec leta. Naša prizade
vanja pa so ostala le pri seriji 
izdelka 125 g. Izdelek kljub te
mu, da je  zamudil dvakrat svoj 
čas, še lahko doseže uspehe. Opa
žamo nam reč padce prodaje d ru 
gih predjedi kot naprim er: pik
nik, provansal, zato je  napredek 
tega novega proizvoda za nas 
zelo pomemben.
N ad aljevan je  na 3. strani
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Slušatelji politične šole
V Kopru že tre tje  leto deluje 

Sicdiija puiitična šola p ri CKZK 
Slovenije, v katero predlagajo 
delovne organizacije kader, ki naj 
se v tej šoli krepi in uči za 
delo, ki jih  bo čakalo ob vrnitvi 
v okolje iz katerega so prišli.

S lušatelji te šole so obiskali 
našo OZD. Tri izmed njih  sem 
vprašala, kako lahko usklajujejo 
teorijo s prakso, pa še njihove 
vtise iz naše delovne organiza
cije.
BORIS KLAVCIČ — Salonit An 
hovo

Ko smo sestavljali program  
dela aktiva ZK, oddelka politič
ne šole CK ZKS smo predvideli 
tudi obiske delovnih organizacij 
iz katerih  smo izšli slušatelji te 
šole.

To naj bi bila dodatna oblika 
izobraževanja.

No, druga je  bila na vrsti va
ša OZD. Že prej sem vedel, da 
im ate zelo stare stroje, da je 
precej dela ročnega, da delate v 
slabih pogojih (stare stavbe, brez 
prezračevanja, svetlobe itd.), ven
dar takega stan ja  le nisem pri
čakoval. Bil sem dobesedno pre
tresen, ko sem videl stan je  stro
jev in pogoje dela, prijetno  pre
senečen pa, ko sem slišal od 
predstavnikov vaših sam ouprav
nih in družbenopolitičnih organi
zacij načrte, ki jih  im ate za re
šitev tega stanja.Iz n jih  je  vel 
optimizem in trdna  volja za do
sego končnega cilja. Izredno va
žen elem ent za dosego vseh teh 
ciljev je  močna organizacija ZK, 
sindikata in ZSM.

Drugi tak  element, ki bistveno 
prispeva k doseganju cilja  je  
dobra inform acijska služba, to 
pomeni, da so vsi člani kolek
tiva obveščeni o vseh problem ih 
in težavah, ki nastopajo p ri vsa
kodnevnem delu. Zato je  bil tudi 
moj končni vtis ob obisku ugo
den. Prepričan sem, da boste 
v sodelovanju z vsemi faktorji 
družbeno ekonomskega življenja 
SRS rešili vse vaše probleme, to 
pa pomeni rešitev našega m or
skega ribolova, in velik prispe
vek k stabilizaciji našega gospo
darstva, saj bi odpadel uvoz su
rovin — ribe. Na ta  način pa 
bomo prihranili veliko drago
cenih deviznih sredstev, ki na-

N ad aljevan je  z 2. s tran i
Pri pripravi in razvoju izdelka 

smo izgubili in zamudili pravi 
trenutek  za trg, vendar nam  gle
de na kvaliteto proizvoda osta
ne še veliko možnosti.

EMIL BOŽIČ — vodja nabave
Okrogle doze bodo predvidoma 

proti koncu meseca. Takrat, ko 
smo jih  naročili, proizvajalec ni 
imel pločevine, zato tudi nism o 
mogli doz dobiti. Glede nabave 
čebule pa tole: Nabavo čebule 
ni bilo mogoče predvideti, tudi 
ne nabaviti večjih količin, ker 
potrebuje Delmar svežo čebulo. 
Cena čebule se je  v tem  času ze
lo povečala, zato iščemo možnost 
nabave od M atrez po znatno nižji 
ceni. Če ne bomo uspeli, bo cena 
čebule 1600 din/kg pa še to bo 
težko nabaviti.

M orda k tem u še tole:
V TOZD IRIS so prvo serijo 

Delmar j a izdelali v m esecu apri
lu, nato  pa kontinuirano še v

šem u gospodarstvu tako prim anj
kujejo.

RADE MLADENOVSKI — Dela
maris Izola

V naši OZD im am o velike te
žave v proizvodnji, kakor tudi 
izven. O teh problem ih sem že
lel seznaniti tudi moje sošolce, 
zato sem jih  povabil na ogled 
tovarne. Upal sem, da nam  bo 
ogled tovarne in pogovor z naši
mi delavci pomagal pri študiju, 
k jer se srečujem o s teorijo, p rak 
so pa smo prinesli s seboj.

Zavedam se, da se bomo mo
rali v naši OZD vsi angažirati za 
reševanje problemov, posebno pa 
mi kom unisti. Čeprav vemo, da 
prim anjkuje sredstev, vemo tu 
di, da brez modernizacije ne bo
mo uspeli. Poleg modernizacije 
pa ie pomembno tudi izobraže
vanje delavcev za delo na delov
nem m estu in izven njega.

DUŠAN REPIČ — Lama Dekani
Dušan Repič, s trugar v orod

jarn i OZD T !>roa Dekani. Sem 
slušatelj oddelka srednje poli
tične šole pri CKZKS v Kopru. 
Šola razvija vzgoinoizobraževal- 
no dejavnost v okviru družbo
slovnih področij, na teoretičnih 
osnovah m arksistične znanstvene 
misli in izkušnjah razvoja revo
lucionarne socialistične prakse.
V šoli se kom unisti vseh pokli
cev vzgajamo za uspešnejšo druž
benopolitično in sam oupravno 
dejavnost.

Po ogledu proizvodnih prosto
rov in postopkov predelave ribe 
v TOZD Iris, smo imeli z vašimi 
vodilnimi in družbenooolitičnimi 
delavci razgovor. Za nepoznavalca 
vaše panoge industrije, je  vaš teh
nološki postopek predelave ribe 
super avtomatiziran?! Pogled na 
proizvodne prostore pa človeka 
postavi na realna tla.

Z vami se sprašujem : »Do kdaj 
tako in kam  to pelje?«

Iz referata tov. d irek to rja  OZD 
Delamaris, ki nam  je  opisal raz
vojno pot, sem si ustvaril še 
jasnejšo  sliko o m estu rib je pre
delovane industrije  v jugoslovan
skem m erilu in na težave, ki se 
pojavljajo  pri razvoju OZD De
lam aris.

ostalih mesecih, tako da je bilo 
na jesenski Zagrebški velesejem 
pripravljenih 8300 zabojev Del- 
m arja  125 g in 20.000 doz Delmar- 
ja  185 g. Pripravljenih samo to
liko, da ga na trg  nismo mogli 
dati, ker ni bilo omotnic.

Za prim er še izdelek srbski pa
sulj s klobaso. V Irisu  so ga 
izdelali od 5. do 12. 9. 32.000 doz, 
sedaj čaka v skladišču na omot- 
nice.

Tajništvo sam oupravnih orga
nov pa nam  je  sporočilo še na
slednje:

Odbor za gospodarjenje in or
ganizacijo im a v 29. členu sta 
tu ta  določene svoje pristojnosti. 
Med ostalim i im a v svoji p ri
sto jnosti tudi, da proučuje mož
nosti uvajan ja  novih proizvodov 
te r skrbi za njihovo realizacijo.

Odbor za gospodarjenje in org. 
pa o uvedbi novih izdelkov še ni 
razpravljal, ker m u strokovne 
službe niso posredovale predloga.

Sekretar OOZK nas je  seznanil 
z organiziranostjo in delom čla
nov ZK, predvsem  kaj ste napra
vili na področju družbene sam o
zaščite in ukrepe stabilizacije v 
OZD.

Predsednik tovarniške konfe
rence ZSMS nam  je  orisal delo 
OO ZSM po 9. kongresu ZSMJ.

Moja ocena tega delovnega 
obiska; OOZK m ora svoje vrste 
okrepiti z novimi člani. Te čla
ne m orate idejno in politično 
izobraževati. M arks je  v Komu
nističnem  m anifestu zapisal: »Ko
m unisti so v praksi najodloč- 
nejši del delavstva. Njihovo de
lo žene delavsko gibanje vedno 
naprej; v teoretičnem  pogledu 
im ajo pred ostalo proletarsko 
množico to prednost, da poznajo 
pogoje, potek in splošne rezul
ta te  delavskega gibanja.«

V pogovoru vam bomo' pred
stavili novega v. d. direktorja 
TOZD Irisa Martina Kokalja.

15. novembra ste zasedli delov
no mesto v. d. direktorja TOZD 
Iris. Kakšni so vaši prvi vtisi iz 
tega delovnega mesta?

Delo v TOZD Iris sem že prej 
malo poznal, ker je  delo TOZD 
Ribe in Irisa  precej povezano. 
Torej sem vedel, da so pogoji 
dela v Irisu  precej težavni, ven
dar si nisem predstavljal, da so 
pogoji dela taki, kot so dejan
sko. Predvsem so tu  stari stroji, 
ki so potrebni rednega vzdrže
vanja, saj je  od njih  odvisna ce
lotna proizvodnja. Pogoji dela 
na nekaterih  delovnih m estih so 
tudi tako slabi, da si tega prej 
resnično nisem predstavljal. Po
trebno bo precej časa in vložiti 
precej sredstev, da se bodo os
novni pogoji dela izboljšali.

Iz TOZD Riba, oddelka nabava 
in prodaje ribe ste prišli v čisto 
proizvodni TOZD. So velike raz
like?

Iz enih problemov sem prišel 
v druge. Na Ribi je  bila proble
m atika vsakodnevna npr. kako 
ribo prevzeti od ribiških ladij, 
kako jo  najh itre je  in najbolje 
prerazporediti v hladilnice, v p ro
izvodnjo in za trg; pač problemi, 
ki so tesno povezani s trgom .

Naloga članov ZSM je da v 
svoje vrste sprejm ejo nove čla
ne, da jih  družbenopolitično or
ganizirajo na področju družbeno
političnega, kulturnega in šport
nega življenja.

Vaši pogoji dela in strojni 
park, so me močno presenetili, 
predvsem  mislim na rem ontno 
delovnico, v kateri so s tro ji stari 
tudi 80 let. Kaj takega nisem vi
del nikjer. Delo na teh strojih  
odgovarja rezultatom , ki se v 
današnjem  razcvetu industrije  ne 
dajo prim erjati in je  učinek de
lavčevega ustvarjenega dela na j
manj 5 k ra t m anjši. To pomeni, 
da nam esto petih  konzerv na
redi eno, za svoje življenjske po
goje potrebuje pa dva.

S tro ji so m uzejske vrednosti. 
Še enkrat se sprašujem : »Do 
kdaj tako in kam  to pelje?«

V proizvodnji so problem i dru
gačni, ker je  potrebno gledati na 
kvaliteto proizvoda, na pogoje 
dela, problem i z večjim številom 
ljudi, v končni fazi pa je  potreb
no spet upoštevati interese trga. 
Naš interes je, da čim bolje pla
siram o izdelke na tržišče, kar 
je  spet odvisno od dobre organi
zacije v proizvodnji in kvalitete 
izdelka.

Vedno, ko govorimo o težavah 
Irisa, pade del krivde na vod
stvo. Kaj menite vi, ki ste bili 
prej udeleženi v teh pogovorih 
kot posredni, sedaj pa kot nepo
sredni odgovorni v TOZD Iris?

O krivdi ali nekrivdi vodstva 
Iris za tako stanje ne m orem  še 
ničesar reči, saj sem tukaj pre
malo časa, da bi lahko objektiv
no ocenjeval položaj v katerem  
se Iris nahaja.

Tako se je  najin  kratek, toda 
ne zadnji razgovor končal. Ta
krat, ko se bomo zopet pogovar
jala, mi bo tov. Kokalj vedel že 
več povedati o težavah Irisa  in 
o tem  kaj so storili za njihovo 
rešitev.

Na koncu je  še dejal:
Izkoriščam  priliko, da ob za

četku novega leta zaželim delov
nem u kolektivu »Delamarisa« 
boljše poslovne uspehe kot v 
letošnjem  letu, delavcem pa sreč
no in zadovoljno leto 1976.

Slušatelji srednje politične šole pri CK ZK

Novi direktor Irisa
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ERC Delamaris Izola
I. Elektronski računalnik
Elektronski računalnik je  re

lativno novo odkritje. Prvi tak
šen stro j se je pojavil po drugi 
svetovni vojni. Razmah pa so 
doživeli šele v zadnjih 15 letih. 
Tehnološke iznajdbe so povzro
čile, da je  računalnik v pičlih 
20 letih preživel tri generacije in 
da smo danes že dokaj globoko 
v četrti.

Računalnik so ustvarili kot 
pripomoček za h itrejše opravlja
n je  računskih operacij in reševa
nje m atem atičnih problemov. 
K ljub vsemu pa ostane stro j še 
vedno stro j, saj brez človeka in 
njegovih zelo podrobnih in na
tančnih inštrukcij in ukazov sam 
NE MORE storiti prav ničesar. 
Zato je  človek kljub tako visoki 
avtom atizaciji nepogrešljiv. V 
bistvu on celoten problem  ob
ravnava najprej ročno, z vsemi 
detajli in različnimi možnostmi, 
šele nato  ga stro j hitro  in p re
cizno reši. Po mnogih sodbah je 
človekov razum  z možgani na j
popolnejše delo narave. E lektron
ski računalnik sicer ne m ore ob
ravnavati in opravljai vsega, kar 
zmore človek, vendar nekatera 
dela izvaja hitreje, točneje, zlasti 
pa z manj truda.

Uvajanje in učinkovita upora
ba teh sredstev je  pogojena z 
vrsto m ateralnih, organizacijskih 
in kadrovskih problemov.

II. Faze avtomatske obdelave 
podatkov

Avtomatska obdelava podatkov 
se izvaja po posameznih fazah, 
ki si sledijo takole:
a) zbiranje podatkov,
b) kontrola (ročna),
c) zajem anje podatkov in s tro j

na kontrola,
d) verificiranje podatkov,
e) obdelava podatkov na sistemu,
f) d istribucija obdelanih podat

kov.
Zbiranje. Podatki, ki nastajajo  

v različnih oddelkih podjetja  ozi
rom a v različnih TOZD, se vpisu
je jo  na dokum ente, ki so p rire
jeni za stro jno  obdelavo. Nato 
ti dokum enti pridejo v ERC.

Kontrola. Ko so dokum enti v 
ERC, jih  uslužbenka ročno kon
trolira, (ali so izpolnjena vsa 
polja, šifre TOZD, šifre izdel
kov ...) .

Zajemanje. Je preoblikovanje 
podatkov v obliko, ki jo  stroj 
razum e in čita. Za to fazo AOP

uporabljam o različne medije 
(kartice, m agnetni trak).

Verificiranje. Je ponovno vpi
sovanje istih podatkov z nam e
nom ugotavljanja in odstran je
vanja m orebitnih napak.

Obdelava. Izvaja se na sistemu, 
k jer se v centralni enoti izva
jajo računske, logične in prim er
jalne operacije, katerih posledica 
so izpisani rezultati.

Distribuja. Je razdelitev rezul
tatov avtom atske obdelave po
datkov med uporabnike oziroma 
koristnike le-teh.
III. ERC Delamaris

Obseg poslovanja v naši de
lovni organizaciji je  dosegel tako 
stopnjo,ko s klasičnimi m etoda
mi in sredstvi, ki so nam  ob teh 
m etodah na razpolago, ni bilo 
več mogoče precizno in brez več
jih zamud sprem ljati situacij na 
tržišču in v podjetju  samem. Ta
ko stanje je  imelo nujno

OZD »Delamaris« — Izola 
m ora po 23. in 54. členu 
republiškega zakona o var
stvu pri delu (Ur. 1. SRS, št. 
32/74) organizirati posebno služ
bo za varstvo pri delu, k jer de
lajo osebe, ki so na predpisan 
način strokovno usposobljene.

Vsaka TOZD m ora pooblastiti 
določenega delavca za opravlja
nje strokovnih nalog s področja 
varstva pri delu. Ker so v ve
čini TOZD delovna m esta z večjo 
nevarnostjo poškodb in obolenj v 
zvezi z delom, bi m orali tam  do
ločiti pooblaščenega delavca iz 
varstva pri delu. Ti delavci bodo 
opravljali poleg svojih rednih 
nalog tudi operativne naloge iz 
varstva pri delu. Njihovo delo 
bo vodil in nadzoroval poklicni 
varstveni delavec z republiškim  
izpitom po I. program u. Poobla
ščeni delavci te službe pa bodo 
opravili republiški izpit po II. 
program u. Glede na zakonsko do
ločilo in m nenja republiškega 
sekretaria ta  za delo SRS bo de
lala ta  služba v tej organizacijski 
obliki:

posledico — kompleksno uvaja
nje avtom atske obdelave podat
kov. Podjetje se je odločilo za 
najem  sistem a 3 firm e IBM. To 
je  ekonomičen sistem  z vsemi 
bistvenimi lastnostm i velikih ra
čunalnikov.

IV. Elementi sistema 3
Glavni sestavni deli našega si

stem a so: 
a7*centralna enota,
b) čitalec kartic,
c) čitalec m agnetnega traku,
d) diskovne enote,
e) printer,
f) konzola kot vhodno/izhodna 

enota.
Centralna enota. V njej se iz

vajajo zahtevane operacije, s po
močjo katerih  pridem o do zaže
lenih rezultatov.

Čitalec kartic. Je enota, ki či
ta  luknjanje kartice, v katerih 
so na poseben način vpisani po
datki, ki se m orajo obdelati.

1. Vodja službe varstva pri de
lu (varnostni inženir z republi
škim izpitom po I. program u.

2. Pooblaščeni delavci v TOZD 
in skupni službi z republiškim  
izpitom po II. program u.

Pooblaščeni delavci v TOZD in 
skupni službi so:
1. TOZD — »IRIS«, Dežjot ing.

Zorko
2. TOZD — »ARGO«, Čok ing.

Helena
3. TOZD — »PLOČEVINKA«,

K rajger ing. Alojz
4. TOZD — »RIBA«, Stanič Mar

jan
5. TOZD — »AVTOTRANSPORT«,

Jerm an Boris
6. Skupne službe »VZDRŽEVA

NJE«, M ataus Franc.
Ti pooblaščeni delavci bodo 

poleg rednih delovnih nalog 
opravljali tudi naslednje naloge 
iz varstva pri delu:

— pravočasno opravljajo  red
ne preglede strojev, naprav, tran 
sportnih sredstev, vseh vrst in
štalacij in vseh vrst orodij,

— pravočasno opravljajo  red
ne preglede vseh delovnih pro
storov,

— pravočasno izvedbo perio
dičnih preiskav fizioloških in ke
mičnih škodljivosti te r m ikro
klime,

— kontrola brezhibnosti sred
stev in oprem e za osebno var
nost.

Za vse vrste navedenih prim e
rov m orajo voditi ustrezno evi
denco v sm islu navodil službe 
varstva pri delu.

— proučevanje in analiziranje 
vzrokov poškodb in obolenj \  
zvezi z delom ter predlaganje 
ukrepov za odpravljanje ugotov
ljenih vzrokov,

— prijav ljan je  vseh vrst po
škodb ustreznim  organom  in 
službam (na delu in na poti z 
dela) te r vodenje evidence,

— priprav ljan je  pogojev za iz
vajanje vseh vrst zdravstvenih

Čitalec magnetnega traku. Be
re vpise na traku.

Diskovne enote. Na njih  so 
shranjeni obdelani podatki, ki se 
uporabljajo  pri izpisovanju raz
nih poročil, tabel, obrazcev . . .

Printer. Je izhodna enota. Z 
njegovo pomočjo dobimo rezul
tate izpisane in razum ljive člove
ku, kajti sam stroj obdeluje po
datke v obliki, ki nam  ni razum 
ljiva.
V. Zaključek

To je le grob opis dela v ERC. 
Razvoj pa poteka dalje in km a
lu bomo tudi v naši delovni or
ganizaciji uvedli integrirano ob
delavo podatkov, to je da bomo 
v AOP vključili vsa področja na
šega delovanja. Seveda pa bo 
kljub tem u človek nepogrešljiv, 
kajti prem išljanje in p rim erja
nje človekovih in računalniških 
prednosti lahko strnem o v na- 
slrednjo ugotovitev: človek je 
sposoben celovitega m išljenja, 
sklepanja in neprem agljiv v od
krivanju novega, računalnik pa 
ima svojo prednost v hitrosti 
računanja in m anipuliranja s 
podatki. Z. M.

pregledov delavcev in vodenje 
evidence,

— izvajanje ustreznih ukrepov 
pri organizaciji prve pomoči in 
reševanju v prim eru nesreč pri 
delu,

— izvajanje nalog v zvezi z 
varnostnim  iz.obraže vanjem de
lavcev in preizkušanju znanja

lede usposobljenosti za varno 
elo po dostavljenih program ih 

in vodenje evidence,
— preverjanje, če im a pred 

pričetkom  obratovanja vsaka de
lovna naprava ali priprava z za
konom ali z internim i akti pred
loženo tehnično dokum entacijo 
in po potrebi ustrezno ukrepa
nje,

— vodenje evidence o izvršitvi 
odločb organa nadzora (inšpek
cije dela) in postavljenih rokih 
ter obveščanje o tem  službo var
stva pri delu, sam oupravne or
gane TOZD in d irek to rja  TOZD,

— organiziranje in nadzorstvo 
nad izpolnjevanjem predpisov o 
varstvu pri delu s stran i delav
cev, ki opravljajo, vodijo in nad
zorujejo delo,

— sestava vseh vrst varstve
nih navodil v sodelovanju s stro
kovnjaki TOZD in ostalih služb,

— ukrepanje v prim eru  opu
stitve varstvenih ukrepov in nor
mativov, glede katerih  obstoja 
neposredno ogrožanje ali zdrav
ja, in življenja delavcev in pre
poved dela na takšnem  delovnem 
m estu ali napravi,

— redno sestavlja poročila o 
stan ju  varstva pri delu v TOZD 
in ugotovitev pri posameznih pre
gledih.

S tako organizirano službo var
stva pri delu so podani vsi po
goji za bolj poglobljeno in kva
litetnejše delo tudi na strokov
nem področju varstva pri delu

tem eljnih organizacijah zdru
ženega dela te r skupnih službah.

Varnostni ing.
Milivojevič DušanV strojnici hladilnice na Ribi

Organizacija službe varstva
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Srečanje v Kolinski
Na naše četrto  srečanje z m la

dimi iz HP, združenega podjet
ja  živilske industrije  smo odšli 
v Ljubljano. Pripravila ga je  m la
dina tovarne hranil Kolinska v 
Ljubljani.

Mladinke in mladinci iz Droge, 
Talisa, pivovarne Laško in De
lam arisa smo si najprej ogledali 
proizvodne oddelke v tej orga
nizaciji, predstavniki posameznih 
osnovnih organizacij ZSMS pa 
smo se zbrali na 8. redni seji 
koordinacijskega odbora.

Pregledali smo delo posamez
nih osnovnih organizacij, dali 
svoje pripom be in km alu se je 
razvila živahna debata o poslo
vanju HP, uspehih in neuspehih.

Mladi smo zelo kritično ocenili 
dosedanje rezultate tega združe
nja, te r zahtevali pojasnila. Bili 
sm o enotnega m nenja, da se mla
dino, kot družbeno-politično or
ganizacijo še prem alo upošteva. 
Še in še bi lahko naštevali, pa 
je  čas odm erjen za sestanek po
tekel. Pridružili smo se ostalim  
udeležencem srečanja in se od
pravili na kosilo, ki so nam  ga 
pripravili gostitelji. Popoldan 
smo nadaljevali pot v Izlake, iz
letniško točko v bližini Trbovelj. 
Družabne igre, tekm ovanja, petje 
in ples so bili tako prijetni, da 
se časa, ki je  potekel, sploh nis
mo zavedali. Na poti v Škofjo 
Loko, tam  smo imeli rezervirana 
prenočišča, smo dekleta nekoli
ko zadrem ala, fantje  pa so rekli:

Aktiv mladih
V okviru Občinske konference 

ZSMS je bil ustanovljen aktiv 
mladih komunistov. Za vodjo ak
tiva je  bil izvoljen član pred
sedstva ZSMS Marino Domio, naš 
član v predsedstvu aktiva je  Al
bert Juriševič, sicer zaposlen v 
TOZD Riba.

Vsem je  spregovoril tov. M ar
jan  Miklošič, sek retar občinske 
konference ZK Izola, ki je  po
udaril potrebo, da postanem o 
mladi nosilci vseh nadalnjih  ak
cij ne samo v ZSMS, am pak tudi

»Korajža velja«, in so nam  vso 
pot peli uspavanko. Ko smo p ri
speli v hotel, je  tudi n jih  pre
m agala u tru jenost in vsi smo 
kom aj čakali, da zlezemo pod 
odeje. V nedeljo je  bil lep sončen 
dan. Ko so bili tudi največji za
spanci že pokonci, smo se zbrali 
v avli hotela in se odločili, da jo 
mahnemo nazaj proti Izoli.

Vmes smo se ustavili v Ljub
ljani, pojedli kosilo in že smo 
nadaljevali pot. Škocjanske ja 
me, kam or smo bili namenjeni, 
so bile zaprte, tako nam  ni pre
ostalo nič drugega, kot da gre
mo domov.

Preostanek poti smo peli, drge
tali od m raza in se zavijali v 
plašče, vse to pa ni pomagalo 
šoferju Slavnikovega avtobusa, 
da bi vključil gretje.

Tako, leto srečanj je  za nami, 
obiskali smo vse delovne organi
zacije, ki HP sestavljajo, tako 
rekoč izčrpali smo naš program .

Kaj pa zdaj?
Tudi o tem  je  bilo govora na 

naši seji, pa tudi predlogov za 
vnaprej ni manjkalo.

Sredi meseca decem bra se bo 
koordinacijski odbor spet sestal, 
sprejel bo program  dela za na
slednje leto in km alu si bomo 
lahko spet rekli nasvidenje.

V nas vseh je  želja, da bi še 
bolj u trd ili naše vezi in da bi 
bili naši uspehi plod našega so
delovanja.

Andreja Tanko

komunistov
na vseh področjih družbenega 
življenja.

V nadalnji razpravi se je  sli
šalo m nenje m ladih komunistov, 
da se naloge, ki so zastavljene 
ne izvajajo, pa čeprav se vedno 
govori o zaostritvi odgovornosti 
na vseh področjih.

Aktiv si je  kot prvo nalogo 
postavil ustanovitev aktiva m la
dih komunistov v OZD.

Torej čaka tudi nas sedaj u sta
novitev aktiva mladih kom uni
stov v naši organizaciji združe
nega dela.

Tov. OLENIK M arjana vidimo 
pri enem izmed svojih običajnih 
del to  je  izolacija parovoda za 
potrebe obrata  »RIBA«. Že dalj 
časa je  edini klepar-izolater v 
našem  podjetju . Delokrog dela 
tov. Olenika so strehe zgradb, 
izolacija paravodov, m eteorna 
kanalizacija in podobno. Tov. 
Olenik res potrebuje pomoč saj

poznamo razsežnosti našega pod
jetja . Pomoč je dobil v mladem 
Frančeškinu, ki m u z veseljem 
sledi. Pokazal je  veliko priza
devnost pri kleparskem  delu, če
prav to ni njegov poklic.

Tov. Olenik upa, da ne bo ved
no edini in rad  pom aga sodelav 
cem te r jih  uvaja v svoj svet 
poklica kleparja-izolaterja.

Franc Matavs

ne organizacije obdaritve otrok 
na obalnem  področju. V ta  na
men se za vsakega o troka naših 
delavcev, ki je bil rojen vključno 
do 31. 12. 1974 in vključno do 
4. razreda osnovne šole, odobri 
znesek 70 din. Sredstva bodo 
brem enila sklad skupne porabe 
in se jih  nakaže Obalni samo
upravni interesni skupnosti o tro
škega varstva, Koper.

K adrovska služba bo prip ra
vila seznam otrok. Za otroke, ki 
živijo izven obalnega obm očja bo 
pripravila poseben seznam.

DS AVTOTRANSPORTA

Na 3. redni seji delavskega sve
ta »Avtotransport« so obravna
vali mojo prošnjo za povrnitev 
stroškov za ukradene bencinske 
bone. Člani DS so mojo prošnjo 
ugodno rešili, zato se jim za nji
hovo uvidevnost pri obravnava
nju in sprejemu končne odločit
ve ob moji prošnji zahvaljujem.

Miro ČmacOb zaključku strelske vaje

Obisk Dedka
Predsedstvo sindikalne konfe

rence »Delamaris« Izola je  p red
ložilo odboru za pravice iz dela 
predlog obdaritve otrok ob praz
novanju »dedka Mraza«. V letoš
njem  letu se bo prav tako kot 
v preteklih dveh letih organizi
ralo enotno obdarovanje otrok s 
prim ernim i kulturnim i program i 
za celotno obalno področje. V 
zvezi s tem  so Občinske zveze 
prijateljev mladine s pomočjo 
družbenopolitičnih organizacij 
pripravile program  izvedbe praz
novanja »dedka Mraza«. Obda
ritev otrok s program om  bo za 
predšolske otroke v vrtcih, za 
šoloobvezne otroke pa v šoli.
Prav tako bodo obdarjeni otroci, 
ki so v posebnih šolah in bolni
cah na obalnem območju. Darila 
bodo prilagojena starosti otroka 
in bodo vsebovala slikanice, kn ji
ge, slaščice in podobno.

Odbor za pravice iz dela je  o 
predlogu razpravljal in odločil 
naslednje:

Odbor soglaša s predlogom 
predsedstva sindikalne konferen
ce »Delamaris« Izola glede enot-
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Pogled na dok

Po končanem pogovoru sem si 
dok še ogledala. In nisem mogla 
drugače, kot da sem pomislila:

»Ko prideš na dok imaš obču
tek, kot da si na ogromnem kitu, 
ki se je  nekje ustavil. Ko pa pri
deš v no tran jost šele ugotoviš, 
koliko znanja je  združenega v 
tej železo-betonski gmoti. Kot, da 
si v m alem  centru  tehnoloških 
napredkov.

Potem pa prideš na vrh doka 
in se ozreš p ro ti obali. Tedaj po
misliš, kako m ajhen je  pravza
prav p rosto r na katerem  stojiš. 
In pomisliš. M orje ti vedno ne
kaj da, nekaj pa vzame. »2. okto
bru« in našem u pom orstvu je  to 
velika pridobitev, nam  pa je 
vzel m ajhen košček m orja. Pa 
čeprav zelo m ajhen.

O doku v Drugem oktobru

Im ate že predvidevana popra
vila?

Dok naj bi začel z delom v 
mesecu januarju, kljub temu 
imamo že sedaj dovolj naročil 
za popravila.

Kako ste usposobili kader za 
delo na doku?

»V Rusiji smo bili trije delavci 
na specializaciji dva tedna. Se
daj se učimo s pomočjo stro
kovne literature, ki smo jo do
bili iz Rusije.

_Na doku so v glavnem ljudje, 
ki so že delali na ladjah, ali kot 
pomorščaki ali kot ladijski me
haniki. Stalno imamo na doku 
zaposlenih 11 ljudi.

V letu 1974 se je  iz Portoroža 
v Izolo preselil »2. oktober«, pod
je tje  za popravilo in rekonstruk
cijo ladij.

Postali so sosedje našega TOZD 
»IRIS«.

Kako deluje dok?

Ponton doka je sestavljen iz 
20 velikih balastnih tankov. Če se 
ti tanki napolnijo z vodo se dok 
potopi do max. ugreza 13 m. Ta
krat v njega lahko potegnemo

tudi zaslužek našega podjetja. Za 
nas je bilo še posebno pomemb
na nabava tega doka, ksr so blizu 
nas Luka Koper, Splošna plovba 
Piran, blizu pa je tudi Trst.

Pri popravilu imajo ladje do
mačih podjetij prednost pred 
drugimi ladjami. Tako bo tudi v 
bodoče.

Komandna kabina iz katere krmilijo sistem črpalk na doku

Na doku

Podjetje se vedno bolj razvija, 
saj zaposluje okrog 350 delavcev, 
ki ustvarja jo  okrog 78 milij. do
hodka.

17. septem bra letos so v »2. ok
tobru« dobili dok, ki so ga poime
novali »DOK-IO«, zgrajen pa je 
bil v sovjetski ladjedelnici v luki 
Herson.

Kaj je  pravzaprav dok? Čemu 
služi? O tem nam  je  govoril »dok- 
m ajster« Stane Jelen:

»Dok je plavajoč, ponton je iz 
armiranega betona, stolpi pa so 
iz jeklene konstrukcije. Njegova 
dolžina s platformami je 155 m, 
(to pomeni, da je večji od izol
skega nogometnega igrišča), širi
na 34,2 m in višina od zgornje 
palube 14,8 m. Z njim se lahko 
dviguje ladje do 8500 ton lastne 
teže. Dok ima svojo električno 
centralo s tremi generatorji mo
či 700 kW, kompresorsko postajo 
s kompresorji visokega in nizke
ga pritiska, mehanično delavnico 
za manjša popravila na doku in 
prostore z balastnimi črpalkami.«

Strelske vaje

ladjo, jo centriramo, privežemo 
in začnemo prazniti balastne tan
ke. V ta namen ima dok 6 ve
likih balastnih črpalk, vsaka s 
kapaciteto 1500 ton/uro. Dok po
staja lažji in se vzdiguje, skupaj 
z njim pa tudi ladja. Dviganje 
in spuščanje doka se upravlja iz 
centralne kontrolne kabine.

Na doku sta tudi dva velika 
portalna žerjava z nosilnostjo 
5 ton, 6 priteznih vitel za ma
nevriranje z ladjo in radio po
staja. Dok ima tudi stanovanjske 
prostore za posadko doka, s ku
hinjo, sanitarijami in jedilnico.«

Kaj pom eni ta  pridobitev za 
»2. oktober«?

Vsak lastnik ladje, bo dal lad
jo v popravilo tam, kjer mu lah
ko zagotovijo popolno popravilo 
ladje, to je popravilo tudi pod
vodnega dela ladje, katero mora 
biti po predpisih Izvršeno vsaj 
vsaki 2 leti. Ker ml doka nismo 
imeli, takih popravil tudi nismo 
mogli zagotoviti. Tako so ladje 
odhajale na popravila v Reko in 
Črno Goro, z njimi pa je odhajal

V tem letu je  bila planirana 
enodnevna terenska vaja s stre
ljanjem  iz polavtom atskega orož
ja  na trenutne cilje s člani enote 
narodne zaščite Delam aris — 
Polimer.

S treljan je na trenutne cilje na 
razdalji 400 m zahteva dobro iz
urjenost enote, za dosego od
ličnega ali pravdobrega uspeha. 
Eden glavnih vzrokov, da niso 
uspehi naše enote taki kot bi 
želeli je  predvsem  v pom anjka
n ju  časa. Tako s člani enote nis
mo imeli obsežne priprave za ta
ko zahtevno vajo, poleg tega mo
ra jo  biti vrem enske prilike nor
malne. Dan določen za vajo je  bil 
zelo hladen in z vetrom , k ar je  
negativno vplivalo na uspeh pri 
streljanju . Z doseženimi uspehi 
smo vseeno zadovoljni, ker je  
nekaj članov enote doseglo od
lične rezultate p ri streljanju .

Sam a priprava na stre ljan je  
zahteva dobro organizacijo in vo
jaško disciplino. Tudi v tem  po
gledu so člani enote pokazali res
nost tako, da je  celotna organi
zacija pri s tre ljan ju  potekala ne
moteno, vsi pa so svoje vojaške 
dolžnosti izvrševali disciplini
rano.

Zahvaljujem o se odborom  za 
ljudsko obram bo Delam arisa in 
Polim er j a, ker so nam  omogo- 
čiil, da smo s to vajo delno iz
polnili pouk iz program a za leto 
1975.

Člani enote Delam arisa — Po
lim er vedno bolj dokazujejo za
nim anje za takšne vaje, s tem 
pa pripravljenost za izvrševanje 
nalog za obram bo naše sociali
stične družbe.

Žarko Višnjič

Pri streljskih vajah je sodelovala tudi ena mladinka — Ljubimka 
kateri je kot vidimo na sliki pri vajah pomagal tov. Silvo Sik. Na 
vajah je imela s seboj sanitetno torbo za morebitne rane
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O kulturni dejavnosti Izole
Bolj poredko seže glas ku ltu r

nih aktivnosti med strani našega 
glasila. V p re jšn ji številki »Naš 
glas« smo prebrali vzpodbudne 
besede k b ran ju  dobrih knjig. 
T okrat bo stekla beseda o oživ
ljan ju  likovne kulturne aktivno
sti v naši občini.

Ob tej priložnosti sem obiska
la tovarišico Stanko Jenko, upo
kojenko, ki že 16 let aktivno 
slika, za razstavo je  prispevala 
tri slike. Sodelovala je  že na  sli
karskem  EX TEMPORE v Pira
nu, leta 1972 pa v slikarski kolo
niji Zavrh v Slovenskih Goricah. 
Leta 1964/65 je  obiskovala šolo 
za slikarstvo in kiparstvo, ki je 
bila organizirana v Kopru.

V počastitev dneva republike in 
30-letnice osvoboditve je  bila 
29. 11. v kulturnem  dom u odprta 
prva razstava dom ačih likovnih 
am aterjev, ki jo  je  pripravilo 
»Društvo prosvetnih delavcev 
SVOBODA« iz Izole. Številni pod
pisi in m nenja v knjigi obisko
valcev pričajo o velikem zanima-

presionistično tehniko obogateni 
pejsaži Stanke Jenko; v naivnem 
slogu prikazana prim orska mo
tivika bratov Skok z izrednim 
občutkom  za detajle; sledijo še 
barvno bogata tihožitja, portre ti 
in številne krajine ostalih avtor
jev.

Tov. Jenko, z izjemo likovnih 
aktivnosti na osnovnih šolah, je 
bila doslej likovna kultura v izol
ski občini močno zanemarjena. 
Kaj je sedaj novega na tem po
dročju?

Vzporedno z razstavo likovnih 
am aterjev se je  sedaj v Izoli obli
kovala prva »likovna skupina«. 
Poleg 14 razstavljalcev se je  ob 
razstavi priključilo v skupino še 
9 novih članov.

»Likovna skupina« bo izdelala 
svoj delovni program  in se kas
neje registrirala v kulturni skup
nosti SRS kot Društvo likovnih 
am aterjev.

Vi ste bili s tov. Markom Sko
kom prvi pobudnik likovne raz
stave in s tem tudi ustanovitve

i
Stanka Jenko — Motiv iz Seče KRBAVČIČ EDO

n ju  za to prireditev. Na razsta
vi, ki je  bila odprta  do 5. 12., 
je  sodelovalo s svojimi deli 14 
avtorjev. Nekateri so že razstav
ljali pred leti v piranski galeriji: 
A nam arija Babič, Baričič, S tan
ka Jenko, Krbavčič Edo in Mar
ko Skok, ki je  že imel sam ostoj
no razstavo v Portorožu. V Izoli 
pa so se letos prvič predstavili 
(razstavljali) še: Brezavšček Bo
žo, V iktorija Lampe, Janez Skok, 
Vampovec Zdravko in drugi. Raz
stava je dobro uspela, dobili smo 
m ajhen, toda lep vpogled v de
lo naših likovnikov-someščanov. 
Razstavljeni likovni zapisi prese
nečajo s svojo pestrostjo  m oti
vov in tehnike slikanja: izstopajo 
nežni akvaireli krajinskih vtisov 
Eda Krbavčiča; realistični z im 

z likovno dejavnostjo. Likovna 
skupina jih  z veseljem  priča
kuje.

V spodbudo k nadalnji aktiv
nosti kulturnih  ustvarjalcev še 
zapis: (Sklepi in stališča IK  pred
sedstva CKZK Slovenije o nalo
gah ZK pri oblikovanju sociali
stične sam oupravne KULTURNE 
politike: KOMUNIST — POSEB
NA PRILOGA 8. 12. 1975).

Poglavitni poudarki delovanja 
zveze kom unistov na področju 
kulturnih  dejavnosti in pri ust
varjan ju  družbene klime, ki bo 
kar najbolj naklonjena ku ltu r
nem u ustvarjan ju  delovnih ljudi 
in mladine ter s tem  kulturi na
sploh, m orajo b iti na boju za: 

a) dem okratično, sam oupravno 
oblikovanje take kulturne politi
ke v najširšem  pomenu besede, 
v kateri bodo delavci in drugi 
delovni ljudje izrazili vse boga
stvo svojih ustvarjaln ih  teženj in 
snovanj, hkrati pa neposredno 
odločali o kulturnem  razvoju 
družbe.

Vladimir Bernetič

Novo življenje

»likovne skupine«. Kakšne ugod
nosti lahko ta skupina priča
kuje?

Za uspešno delovanje potre
buje svojega m entorja. To bo 
akadem ska slikarka M ira Ličen. 
M entorica bo 11. 12. ob 18. u ri v 
kulturnem  domu vodila prvo pre
davanje za likovno skupino. Se
stanki si bodo sledili vsak drugi 
četrtek. Vabljeni so pa vsi, ki 
jih  zanima to področje. V ok
viru likovne skupine bo sedaj 
lažje organizirati razstave, v pro
gram u je  tudi ustanovitev prve 
likovne galerije v Izoli.

M orda je  med skoraj 1400 član
skim delovnim kolektivom Dela
m arisa nekaj ljudi, ki se ob pro
stem  času kakorkoli ukvarjajo

13. novem bra sem postala čla
nica kolektiva kom binata kon
zervne industrije  Delamaris Izo
la.

Vstop v redno delovno raz
m erje z našim  podjetjem  je sicer 
povzročil nekatere sprem em be v 
m ojem  osebnem življenju, prav 
tako pa sem trčila ob mnoga 
spoznanja, ki bogatijo m oje za
enkrat samo teoretično znanje.

Podjetje sem sicer tudi že prej 
nekoliko poznala, saj sem bila 
štipendistka celih šest let. Ob
vezna in prostovoljna praksa sta 
me »vpeljali« v skrivnosti delov
nih procesov na različnih po
dročjih, spoznala sem način de
la, potek dokum entov in mnogo 
drugih stvari. A praksa, za katero 
veš, da se bo nekega dne v naj- 
bližnji prihodnosti končala, ne 
m ore biti isto kot dejstvo, da 
si postal »pravi« delavec, ki op
ravlja  določeno delo brez za
držkov, da si praktikant, ki je  
za svoja dejan ja  polno odgovo
ren, ki se zaveda pom em bnosti 
svojega dela.

Ker sem še pripravnica na de
lovnem m estu, ne odgovarjam  za 
delo, ki ga opravim, a se kljub 
tem u skušam  popolnom a prila
goditi delovnim navadam  in za
dolženosti za svoje delo. Menim, 
da bom tako mnogo lažje po 
preteku pripravniške dobe spre
jela resnično odgovornost.

Delam v ERC. Prve dni svoje 
službe sem porabila za spozna
vanje dela v centru, za splošen 
pregled nad dogajanjem , za ri
tem in u trip  dela. Potem sem 
dobila svojo nalogo, ki jo  sku
šam opravljati čim bolje, da si 
pridobim  zaupanje tako ožjega 
kot širšega kolektiva. Delo je  raz
gibano, ljudje p rihajajo  in odha
jajo. Rešitev problem ov zahte
va dolge in globalne pogovore, 
ki m nogokrat zaidejo v ožjo stro 
kovnost. Potem je  tu  sam  si
stem, ki zahteva mnogo člove
kovega dela, truda  in zanim anja. 
Skratka, ob delu ure h itro  mine
vajo. Privajam  se ustaljenem u 
redu, dopovedujem si, da bo to 
sestavni del mojega življenja, da 
se bo to vstajanje ob pet tride
set ponavljalo leta in leta, da 
bom tudi tretino  svojega dneva 
preživljala v tovarni leta in leta.

Človek se celo življenje uči. 
N eprestano spoznavamo in ugo
tavljam o novosti, ki jih  doslej 
še nism o opazili ali zaznali. Zla
sti prva leta pri delu so p re
žeta s spoznanji, z učenjem , z 
uvajanjem , privajanjem  in sploh 
vživljanjem in vključevanjem  v 
celoten mehanizem tovarne, ki 
neprestano diha, se giblje, ust
varja. In prav vse to zajemam 
z veliko žlico ta  čas, ko kot nov 
član naše delovne organizacije 
preživljam  prvi mesec svojega 
dela. Ziherl Milena

Sončni mrk

Stanka Jenko med svojimi slikami

(Študija s področja posredo
vanja komunikacij navzdol).

D irektor tovarne tehničnemu 
d irektorju :

Ju tri, ob devetih z ju tra j, bo 
sončni m rk, česar ne vidimo vsak 
dan. Zato poskrbite, da se bo 
vse osebje v civilnih oblekah 
zbralo na tovarniškem  dvorišču. 
Med opazovanjem tega redkega 
dogodka bom jaz osebno dajal 
vsa potrebna pojasnila. Če pa 
bo deževalo, ne bomo kaj prida 
videli. V tem  prim eru naj gre 
osebje v obednico.

Tehnični d irek tor obratovodji:
Po nalogu d irek to rja  bo ju tr i 

zju traj ob devetih sončni mrk. 
Če bo deževalo ga v civilnih ob
lekah ne bomo dobro videli na 
tovarniškem  dvorišču. V tem  pri
m eru bomo sončni m rk izvedli v

obednici. Torej nekaj, česar ne 
vidimo vsak dan.

O bratovodja poslovodji:
Po nalogu d irek torja  bo ju tr i 

ob devetih zju tra j v civilnih ob
lekah izveden sončni m rk v obed
nici. D irektor bo odredil, če naj 
dežuje ali ne. Torej nekaj, česar 
ne vidimo vsak dan.

Poslovodja preddelavcu:
Če bo ju tr i ob devetih zju traj 

v obednici deževalo — torej ne
kaj kar ne vidimo vsak dan — 
bo ob devetih zju tra j naš di
rek to r v civilni obleki mrknil. 

Preddelavec kolegom: **
Ju tri ob devetih zju traj naj bi 

naš d irek tor m rknil. Škoda, da 
kaj takega ne vidimo vsak dan.

Povzeto po Zeischrift fiir Or- 
ganisation.

(Kdor ničesar ne ve, m ora vse
m u verjeti); S. K.
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Nagradna novoletna križanka Rešitev križanke pošljite do 
20. januarja 1976 na uredništvo 
Naš glas.

Nagradili bomo tri pravilne 
kižranke. Obilo sreče.
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